

Public Community Water Management and Partnerships

AS THE FAILURE OF PRIVATISATION HAS BECOME EVIDENT, THE TIME HAS COME TO REFOCUS THE WATER DEBATE ON HOW TO IMPROVE AND EXPAND PUBLIC WATER DELIVERY AROUND THE WORLD. THE WORKSHOPS UNDER THIS THEME WILL FOCUS ON HOW TO DEVELOP DEMOCRATIC, PARTICIPATORY, SOCIAL AND ENVIRONMENTALLY SUSTAINABLE PUBLIC MODELS TO ENSURE UNIVERSAL ACCESS TO WATER AND SANITATION. SOLIDARITY-BASED PARTNERSHIPS AMONG PUBLIC OPERATORS AS WELL AS WITH COMMUNITIES ARE INCREASINGLY BECOMING POPULAR. WHY IS THIS SO? HOW CAN WE SCALE UP SUCH PARTNERSHIPS? HOW CAN WE FINANCE PUBLIC WATER FOR ALL? THESE WORKSHOPS WILL DISCUSS WAYS TO BUILD STRONGER ALLIANCES AMONG CIVIL SOCIETY GROUPS, TRADE UNIONS, COMMUNITIES AND PUBLIC WATER OPERATORS IN ORDER TO ADVOCATE FOR PUBLIC AND COMMUNITY CONTROL OVER OUR WATER SYSTEMS.



Public-public partnerships: strengthening public water and implementing the human right to water

Location: Cabaret, Rouge 1
Languages: English, French, Spanish

Co-hosted by the Reclaiming Public Water Network (global), ACRA (Italy) and Platform for Public-Community Partnerships in Americas

This workshop provides an opportunity to share diverse experiences with not-for-profit water partnerships, which have achieved very different results compared to Public-Private Partnerships (PPPs) and privatization. These partnerships are described as public-public partnerships, public-community partnerships and water operators partnerships (WOPs), but are all not-for-profit and based on solidarity. Highlighting the role of communities, trade unions and public operators, this workshop aims to exchange lessons and challenges in such partnerships.

Moderator: Eloi Badia, Enginyeria Sense Fronteres Catalunya

Discussion starter

* Darcey O'Callaghan, Food and Water Watch (USA). Darcey will present the findings from the new report 'Public-Public Partnerships: an alternative model to leverage the capacity of municipal water utilities'.

Round table discussion with

- * Jaime Morrell Sastre, AEOPAS (Spanish Association of Public Water and Sanitation Operators)
- * Milton Machado, OSE (Obras Sanitarias del Estado: State Water Company in Uruguay)
- * Danilo Urrea and Oscar Olivera, Platform for Public community Partnerships in Americas: Experiences from the National Network of Communal Aqueducts in Colombia and Public-community partnerships in Cochabamba
- * Jean-Claude Magalhaes (Deputy Mayor of the Ville de Cherbourg-Octeville) and Mario Milanese (Programme manager WASH Africa, ACRA) : Partnership between the French Ville de Cherbourg-Octeville and rural communities in Casamance, Senegal

Public water models: ensuring universal access, strengthening and building democratic public water systems.

Location: Cabaret, Rouge 1
Languages: English, French, Spanish

This workshop will discuss why and how public water models ensure universal access, as well as equitable and environmentally-sound water provision. Public water operator(s), citizen associations, and trade unions will present how democratic, social, and participatory models can be developed from a diversity of perspective and under diverse conditions. To deepen discussions, we will focus on: 1.How to challenge concrete threats undermining public water, and 2.Financing of public water.

Co-moderators: Cindy Mcqueen, Canadian Union of Public Employees (CUPE) Satoko Kishimoto, Transnational Institute (TNI)

Part 1: Public water models 13:00- 15:15 (2h15)

Speakers:

- * Eric Grasset, la Regie de Grenoble France (a member of Aqua Publica Europea)
- * Silvio José Marques, ASSEMAE (Associação Nacional dos Serviços Municipais de Saneamento, Brazil)
- * Emilio Pachón, Aguas del Huesna (a member of AEOPAS)
- * Thierry USO, La CRAUE (Coordination Rhône-Méditerranée des Associations des Usagers de l'Eau, France)

Part 2 : Ensuring democratic, participatory, social and environmentally sustainable public models 15:45- 18:00 (2h15)

Speakers:

- * Shayda Naficy, Corporate Accountability International (USA) how transnational corporations are actively shifting water governance from public to private, or corporatized, systems
- * David Hall, Public Services International Research Unit (PSIRU) The past, present and future of finance for investment in water system
- * 'Forum Italiano Movimenti per l'Acqua' and newly established Spanish national platform 'Red Agua Publica' will join the panel discussion

Gestion et Partenariats de l'eau Publique et Communautaire

PUISQUE L'ÉCHEC DE LA PRIVATISATION EST PATENT, LE TEMPS EST VENU DE RECENTRER LE DÉBAT SUR COMMENT AMÉLIORER ET ÉTENDRE LA FOURNITURE D'EAU PUBLIQUE PARTOUT DANS LE MONDE. LES ATELIERS DE CE THÈME METTRONS L'ACCENT SUR COMMENT DÉVELOPPER DES MODÈLES PUBLICS, DÉMOCRATIQUES, PARTICIPATIFS, SOCIAUX ET ÉCOLOGIQUES POUR ASSURER UN ACCÈS UNIVERSEL À L'EAU ET L'ASSAINISSEMENT. LES PARTENARIATS BASÉS SUR LA SOLIDARITÉ ENTRE OPÉRATEURS PUBLICS AUSSI BIEN QU'AVEC LES POPULATIONS DEVIENNENT DE PLUS EN PLUS POPULAIRES. POURQUOI CELA ? COMMENT ÉVALUER DE TELS PARTENARIATS ? COMMENT FINANCER L'EAU PUBLIQUE POUR TOUS ? LES ATELIERS VISERONT À CONSTRUIRE DE PLUS FORTES ALLIANCES PARMIS DES GROUPES DE LA SOCIÉTÉ CIVILE, DES SYNDICATS, DES COMMUNAUTÉS, DES OPÉRATEURS D'EAU PUBLICS AFIN DE PROMOUVOIR LE CONTRÔLE PUBLIC ET COMMUNAUTAIRE SUR NOS SYSTÈMES DE GESTION DE L'EAU.



Partenariats public-public: renforcement de l'eau publique et application du droit de l'homme à l'eau

Lieu: Cabaret, Rouge 1

Langues: anglais, espagnol, français

Co-organisé par le réseau Reclaiming Public Water (global), ACRA (Italie) et la plate-forme pour les partenariats public-collectif des Amériques.

Cet atelier offre l'opportunité de partager diverses expériences de partenariats non basés sur le profit dans le domaine de l'eau; ces partenariats ont atteint des résultats très différents comparés aux partenariats public-privé (PPPs) et à la privatisation. Ces partenariats sont décrits comme des partenariats public-public, des partenariats public-communautaire et des partenariats d'opérateurs d'eau (WOPs), mais sont tous basés sur l'absence de profit et la solidarité. En mettant en avant le rôle des communautés, des syndicats et des opérateurs publics, cet atelier tend à tirer les leçons de ce type de partenariats et à identifier les défis auxquels ils sont confrontés.

Modérateur: Eloi Badia, Enginyeria Sense Fronteres Catalunya

Introduction

* Darcey O'Callaghan, Food and Water Watch (États-Unis). Darcey présentera les conclusions du dernier rapport « Public-Public Partnerships: an alternative model to leverage the capacity of municipal water utilities » (« Partenariats public-public: une autre solution pour stimuler la capacité des compagnies des eaux municipales »)

Table ronde avec

* Jaime Morrell Sastre, AEOPAS (Association espagnole des opérateurs publics de l'eau et de l'assainissement)

* Milton Machado, OSE (Obras Sanitarias del Estado: Compagnie publique des eaux en Uruguay)

* Danilo Urrea et Oscar Olivera, Platform for Public community Partnerships dans les Amériques : Expérience du réseau national des aqueducs communaux en Colombie et partenariats public-collectif à Cochabamba

* Jean-Claude Magalhaes (adjoint au maire de la ville de Cherbourg-Octeville) et Mario Milanese (responsable de programme WASH Africa, ACRA) : Partenariat entre la ville française Cherbourg-Octeville et les collectivités rurales à Casamance, Sénégal

Modèles de gestion publique de l'eau

Lieu: Cabaret; Rouge 1

Langues: anglais, français, espagnol

Cet atelier examinera comment et pourquoi les modèles de gestion publique de l'eau assurent l'accès universel à l'eau, ainsi qu'un approvisionnement équitable et écologique. Des opérateurs publics de l'eau, des associations de citoyens, et des syndicats présenteront comment des modèles démocratiques, sociaux et participatifs peuvent être développés à partir de points de vue différents. Pour approfondir les discussions, nous nous concentrerons sur: 1. Comment contester les menaces concrètes contre la gestion publique de l'eau telles que les initiatives et partenariats des entreprises avec les gouvernements à l'ONU, les accords commerciaux internationaux... et 2. Le financement de la gestion publique de l'eau, en présentant divers modes de financement et leur application à la gestion publique de l'eau.

Co-modérateurs: Cindy Mcqueen, Syndicat canadien de la fonction publique (CUPE) Satoko Kishimoto, Transnational Institute (TNI)

Partie 1: modèles d'eau publics 13h00-15h15 (2h15)

Intervenants:

- * Eric Grasset, la Régie de Grenoble en France (un membre d'Aqua Publica Europea)
- * Silvio José Marques, ASSEMAE (Associação Nacional dos Serviços Municipais de Saneamento, Brésil) (à confirmer)
- * Emilio Pachón, Aguas del Huesna (un membre d'AEOPAS)
- * Thierry USO, La CRAUE (Coordination Rhône-Méditerranée des Associations des Usagers de l'Eau, France)

Partie 2: Assurer des modèles publics démocratiques, participatives, sociaux et environnementaux et durables, dès 15h45-18h00 (2h15)

Intervenants:

- * Shayda Naficy, Corporate Accountability International (Etats-Unis) la façon dont les sociétés transnationales décalent activement la gouvernance de l'eau du secteur public au privé, ou en sociétés
- * David Hall, des services publics Unité de recherche internationale (PSIRU) Le passé, le présent et l'avenir de financement des investissements dans le système de l'eau
- * Forum Italiano per l'Movimenti Acqua »et la nouvellement créé plateforme "Red Agua Publica nationale espagnole" se joindront à la table ronde.